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er què volen crear
Ibèria, aquest nou
Estat que defensen?
La idea neix per ne-

cessitat. Anem de cara a la quarta
revolució industrial i ens hem
d’adaptar a una societat nova,
amb molts reptes que ara no es-
tem preparats per afrontar a Es-
panya, Portugal i Andorra.

Què proposen?
Volem rescatar els ideals de la
il·lustració, que es van trencar
amb moviments revolucionaris
que no han portat enlloc. Fer-ho
des d’un punt de vista filosòfic,
amb valors com són la llibertat, la
igualtat i la fraternitat. I adaptar-
nos a una revolució tecnològica
que serà molt convulsa.

En quin sentit?
Serà una etapa més destructiva

que creativa. Es destruiran mi-
lions de llocs de treball i se’n cre-
aran de nous que no coneixem.
Ens preocupa que no hi hagi cap
partit que s’hi anticipi i es vulgui
adaptar als problemes.

I com ho volen fer?
Creiem que la unió d’Espanya,
Portugal i Andorra permetria ser
molt més eficaços en aquesta
adaptació. I també en temes eu-
ropeus i de globalització.

Quines millores suposaria per
als andorrans?
Andorra pertany a l’iberofonia. El
català seria també idioma oficial
a Ibèria, amb el castellà i portu-
guès. Es potenciaria a través de
l’Instituto Cervantes i el Camões.
I a nivell econòmic seria molt
més potent.

Digui...
L’economia dels països de parla
castellana és el 10% del PIB mun-
dial, i el dels de parla portuguesa,
el 4%. En total, Andorra formaria
part d’un Estat que, juntament
amb els altres de l’entorn iberò-
fon, suposen el 14% del PIB mun-

dial. És una porta molt més gran.
Defensem que els nostres futurs
eurodiputats vagin junts amb les
mateixes propostes a Europa.

Com s’efectuaria la unificació?
Molt lentament. Cal un coneixe-
ment mutu que ara no tenim. De
les tradicions, caràcter, història...
Vivim només dels tòpics. 

A nivell polític és complex.
Lògicament cal una majoria qua-
lificada per aconseguir-ho. De-
fensem que el 66% de la població
de cada país hi ha d’estar d’acord,
per poder refer les respectives
constitucions. Cal convèncer els
partits majoritaris i prendre una
decisió consensuada. És un pro-
cés a mitjà i llarg termini.

Es presentaran a les eleccions?
Tenim l’objectiu de presentar-nos
a les eleccions europees del 2019,
però no ens preocupa tant com la
idea en si mateixa. Però si pa-
ral·lelament podem presentar-
nos, ho intentarem. Estem a les
beceroles.

Quina infraestructura tenen?
A Espanya estem implantats en
algunes zones com ara Bilbao,
Santander, Badajoz, Astúries, An-
dalusia... I a Portugal també es-
tem en diferents llocs.

I a Andorra?
Si hi hagués andorrans disposats,
ens encantaria, però per ara no
tenim contactes amb ningú.
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“Ens encantaria tenir
andorrans al partit”

>> Defensa la unificació d’Espanya, Portugal i Andorra per crear Ibèria
Ha impulsat la unificació del Partido Ibérico Íber espanyol i del Movimiento Ibérico por-
tuguès, per crear el Partido Ibérico, que es vol presentar a les futures eleccions europees.
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ELOI TOST

Malgrat la tempesta política que ja
fa temps que vivim i que aquesta
setmana s’ha intensificat però que
no sembla amainar en el futur més
proper, els nostres polítics sempre
ens ofereixen amb els seus discur-

sos algun moment que ens provoca
un somriure a conseqüència de la
necessitat de buscar justificacions
rocambolesques als seus actes. Pot-
ser és que ja estan esgotats de tants
dies de convulsió política, si no, no
s’entén com pot arribar a argumen-
tar-se la compareixença de Jaume
Bartumeu a la comissió especial de
BPA en qualitat d’opinador públic,
com va explicar en unes declara-
cions a la ràdio nacional Ladis Baró,
polític expert en l’oratòria parla-
mentària i referent per a molts, però

amb un aspecte francament cansat.
Potser és que no saben ben bé com
justificar la compareixença de Bar-
tumeu. D’una banda, estan acce-
dint a una presència, demanada pel
PS, a la qual no poden negar-s’hi per
qüestions estètiques, sabent, però,
que no aportarà res de nou a allò
que ja ha dit públicament, perquè
com a exadvocat dels socis majori-
taris del banc no pot revelar el secret
professional, a no ser que tingui un
roc amagat a la faixa, i, de l’altra, per-
què acceptant aquesta comparei-

xença tornen a donar protagonisme
a aquell qui des de fora del Consell
General sovint marca el debat polí-
tic, després d’haver estat durant
anys el flagell més sever per a molts
dels que avui manen. La qualifica-
ció de citar Bartumeu en la catego-
ria d’opinador públic és tan humo-
rística com grotesc és el fet
d’imaginar-nos que tots aquells que
han dit alguna cosa públicament so-
bre l’afer BPA haguessin de desfilar
davant la comissió de consellers. El
que deia, se’ls veu cansats. 
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